CHINESE JOURNAL OF GEOPHYSICS

文章快速检索

60

(-)

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (7): 2463-2472 doi: 10.6038/cjg20130732

应用地球物理学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

◀◀ 前一篇

联系我们

后一篇 ▶▶

English

引用本文(Citation):

王彦国, 张凤旭, 刘财, 王祝文, 张瑾.位场垂向梯度最佳自比值的边界检测技术. 地球物理学报, 2013,56(7): 2463-2472,doi: 10.6038/cjq20130732

首页 | 期刊介绍 | 编委会 | 投稿指南 | 期刊订阅 | 广告合作 | 留 言 板 |

WANG Yan-Guo, ZHANG Feng-Xu, LIU Cai, WANG Zhu-Wen, ZHANG Jin. Edge detection in potential fields using optimal auto-ratio of vertical gradient. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(7): 2463-2472, doi: 10.6038/cjg20130732

位场垂向梯度最佳自比值的边界检测技术

王彦国1,2,张凤旭1,刘财1,王祝文1,张瑾2*

- 1. 吉林大学地球探测科学与技术学院, 长春 130026;
- 2. 东华理工大学核工程与地球物理学院, 南昌 330013

Edge detection in potential fields using optimal auto-ratio of vertical gradient

WANG Yan-Guo^{1,2}, ZHANG Feng-Xu¹, LIU Cai¹, WANG Zhu-Wen¹, ZHANG Jin²*

- 1. College of Geo-Exploration Science and Technology, Jilin University, Changchun 130026, China;
- 2. College of Nuclear Engineering and Geophysics, East China Institute of Technology, Nanchang 330013, China

摘要 参考文献 相关文章

Download: PDF (6320 KB) HTML (0 KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要

位场梯度换算在地质体边界检测中有着重要的应用.但传统的梯度算法易受干扰影响,计算稳定性差,且很难在复杂的叠加异常中识别出小型地质体的边界.鉴于此,本文给出了自比值的定义,提出了能够处理高阶导数的位场垂向梯度最佳自比值的边界检测方法,阐述了方法的数学含义和物理意义.模型试验表明,垂向梯度最佳自比值算法不仅计算稳定性强,而且能清晰地检测出传统梯度算法无法检测的模型体边界.在地质条件复杂的鸭绿江盆地的重力异常实例应用中,垂向三阶导数最佳自比值计算结果识别出的构造边界与实际地质体分布有着较好的对应关系,这不但与前人的工作成果互为佐证,而且自比值圈定的负异常分布区能较好地反映出浑江煤田的工作范围.

关键词 梯度算法, 边界检测, 噪声干扰, 垂向梯度, 最佳自比值

Abstract:

Derivative calculation of potential-field is widely used in edge detection of geologic bodies. However, the traditional gradient methods are susceptible to noise disturbance, and lead to the unstability of the results. Besides, the edges of small-sized geologic bodies are difficult to be detected because of superimposed anomaly. In this paper, we give the definition of auto-ratio and present a new method for edge detection by using optimal auto-ratio of vertical derivative, and elaborate mathematical implication and physical meaning of this method. Model test shows that optimal auto-ratio of vertical gradient has the ability to strongly suppress noise disturbance and can accurately detect the edges of geologic bodies which cannot be recognized by traditional edge detection methods. In application, we choose gravity anomaly of Yalujiang basin whose geological conditions are very complex to test the optimal auto-ratio method. It is shown that the optimal auto-ratio of third-order vertical derivative recognizes tectonic boundaries which have good correspondence with distribution characteristics of geologic bodies. The result is a case in point verifying former research results, and the auto-ratio delineates negative gravity anomaly zones which can preferably reflect the work area of Hunjiang coalfield.

Keywords Gradient algorithm, Edge detection, Noise disturbance, Vertical gradient, Optimal auto-ratio

Received 2012-07-16;

Fund:

国家油气选区项目(14B09XQ1201)及中国地质调查局项目(1212011120973)联合资助.

Corresponding Authors: 张凤旭,男,1969年生, 教授,主要从事地质-地球物理综合解释. E-mail: zhangfx@jlu.edu.cn

Email: zhangfx@jlu.edu.cn

About author: 王彦国, 男, 1985年生, 讲师, 博士, 主要从事位场数据处理方法技术研究. E-mail: wangyg8503@126.com

Service

一把本文推荐给朋友 一加入我的书架

加入引用管理器

Email Alert

RSS

作者相关文章

王彦国

张凤旭 刘财

王祝文

张瑾

链接本文:

查看全文 下载PDF阅读器

Copyright 2010 by 地球物理学报